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ASTROPHYTUM BRNO SLAVÍ 100 LET (1924–2024)

 Vážení přátelé, pěstitelé kaktusů a sukulentů. Připadla mi milá povinnost napsat úvodník 

pro první letošní číslo AZETu. Proč není na obálce kytka čísla? Protože letos oslaví klub kak-

tusářů Astrophytum Brno významné jubileum, a to sto let trvání své existence. Astrophytum je 

druhý nejstarší kaktusářský spolek v republice a nejstarší na Moravě. Astrophytum je rovněž 

druhý největší i co se týká počtu členské základny. Jsem si vědom toho, že koníčkářství není 

momentálně na výsluní zájmu společnosti, průměrný věk členů také není nejnižší, přesto vě-

řím, že se náš klub dočká i druhé stovky. V jedné věci však Brno drží prim, a to i celosvětový. 

Je to díky příteli Zdeňku Fleischerovi, který zdokonalil způsob vysévání kaktusů, a který se 

v mnoha obměnách používá dodnes. 

 Jako zásadní pro naši propagaci považuji pravidelné výstavy. A že je máme velmi pěkné, 

o tom svědčí velké množství návštěvníků, kteří chodí i opakovaně. Velmi pozitivní a důležitý 

je i fakt, že vystavovatelů je pravidelně více než třicet. Tím je zaručena pestrost vystavených 

kaktusů a sukulentů. Osvědčená je i výborná spolupráce se zahradnictvím Čtyřlístek. Dále 

pro načerpání inspirace v pěstování pořádá Astrophytum rovněž zářijový zájezd za podobně 

postiženými lidmi.

 Nedílnou součástí naší činnosti jsou pravidelné přednášky, které jsou stále hojně navštěvo-

vány. A zapomenout nemohu ani na říjnové Sympozium, kam se snažíme získat vždy nějakého 

zahraničního přednášejícího. 

 Chtěl bych vám všem popřát pevné zdraví, mnoho pěstitelských úspěchů v naší společné 

zálibě a poděkovat za vaši přízeň a podporu. 

Radek Čech, předseda Astrophytum Brno

SOUTĚŽ O FOTKU NA PLAKÁT K VÝSTAVĚ

 Tradiční soutěž o fotku na plakát k výstavě právě 

probíhá. Svoje fotografi e posílejte do konce února 2024 

na e-mail redakce AZETu: info@grafi katisk.com nebo 

na e-mail kteréhokoli člena výboru klubu (e-mailo-

vé adresy najdete na stránkách www.astrophytum.cz 

v kontaktech). Fotky posílejte dostatečně kvalitní. 

Redakce si vyhrazuje právo nezařadit do soutěže fotky 

s nízkým rozlišením, které by v tisku vyšly neostré. Při 

výběru fotek mějte prosím na paměti i šířkový formát 

(můžete poslat i fotku navýšku, ze které ale půjde udě-

lat šířkový výřez).

 V soutěži vybíráme nejen fotku na plakát. Některé se 

objeví i na vstupenkách k výstavě.

ty lístek zahradní centrum s.r.o.    |    Klub kaktusá  Astrophytum Brno, z. s.

VÝSTAVA
KAKTUS

10.—18. 6. 2023

www.astrophytum.cz

Otev eno:
Po–Pá  9.00–17.00 hod.
So–Ne  9.00–13.00 hod.
v areálu Zahradního centra

ty lístek Brno-Bystrc

Doprava: zastávky ZOO nebo Kamenolom,

linky 1, 3, 11, 30, 50, 52, 54, 302.

Vchod od obchodních center.
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ČLENSKÁ SCHŮZE 3. 11. 2023

 Po krátkém úvodu s nezbytnými formali-

tami jsme si vyslechli přednášku Rado Ben-

číka z cesty po Baja California.

SCHŮZE VÝBORU 16. 11. 2023

 Výbor se sešel v Unionu, kde projednával 

tradiční témata jako domlouvání přednáše-

jících na členské schůze, přípravu výstavy, 

náplň nejbližších AZETů a podobně. Listopa-

dovou přednášku Rado Benčíka o jeho cestě 

po Baja Californii hodnotíme pozitivně a tě-

šíme se na její další pokračování.

ČLENSKÁ SCHŮZE 1. 12. 2023

 Prosincové členské schůzi je věnován člá-

nek Jany Čechové na straně 9.

SCHŮZE VÝBORU 13. 12. 2023

 Schůzujeme opět v Unionu. Výstava ještě 

nemá daný termín, musíme navštívit Čtyř-

lístek a domluvit se s provozovatelem. Co se 

říjnového sympozia týče, uvažujeme nad no-

vým formátem, kdy bychom byli rádi, aby se 

uskutečnilo šest kratších přednášek namís-

to tradičních čtyř. Ke stoletému výročí klubu 

se snažíme pro přednášky získat významné 

hosty z okolních zemí. Přednášku Tomáše 

Vršky z cesty po Chile hodnotíme jako velice 

zdařilou. Využíváme nabídky odkupu knih 

o Echinocereusech v německém jazyce od ru-

šeného spolku Arbeitsgruppe Echinocereus.

ČLENSKÁ SCHŮZE 5. 1. 2024

 Na úvod nás přivítal předseda Radek Čech, 

popřál do nového roku pevné zdraví a hojně 

kvetoucí kytky. Připomněl volnou tribunu, na 

kterou je možné se přihlásit u Pavla Nováka. 

Dále připomněl placení členských příspěvků 

a také možnost přispívat svými články do 

AZETu. Pavel Novák ujistil přítomné, že celé 

první pololetí se budeme scházet v aule. Ná-

sledovala tombola, po které jsme si vyslechli 

přednášku Karla Pavlíčka: Od Bajy po Yuca-

tán.

SCHŮZE VÝBORU 16. 1. 2024

 Lednová schůze výboru proběhla v Uni-

onu za 100% účasti členů výboru. Vyslechli 

jsme si a schválili zprávy o činnosti a hospo-

daření, které budou předneseny na únorové 

členské schůzi. Lednovou přednášku Karla 

Pavlíčka o Mexiku hodnotíme pozitivně. 

Už známe termín výstavy. Proběhne opět ve 

Čtyřlístku 8.–16. června. Slavnostní zahájení 

bude v pátek 7. června. Na tento den vychá-

zí i červnová schůze s přednáškou, která se 

tímto ruší. Začínáme plánovat propagaci 

výstavy. Termín podzimního sympozia ještě 

není dán, čekáme na vyhlášení termínu vo-

leb do Senátu a krajských voleb.

ČERVNOVÁ SCHŮZE S PŘEDNÁŠKOU NEBUDE!
7. června 2024 se neuskuteční pravidelná schůze 

s přednáškou v aule Přírodovědné fakulty z důvodu kolize 
termínu se zahájením výstavy ve Čtyřlístku.
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NÁVŠTĚVA VELETRHU V TULLNU
— Jarmila Matoušková, foto Anežka Matoušková a archiv Messe Tulln

 Na přelomu srpna a září roku 2023 se ko-

nal 70. ročník proslulého květinového veletr-

hu v rakouském městě Tulln an der Donau, 

který jsme se konečně rozhodli navštívit 

i my. Na veletrh lákal působivý obrázek 

s ženskou tváří s aranžmá květin místo vlasů. 

 Jde o vůbec největší květinovou výstavu 

v Evropě. Prezentace všeho, co souvisí se 

zahradou a rostlinami, na výstavní ploše 

85 000 m2 s téměř pětistovkou vystavovatelů, 

mluví za vše. 

 Město leží v Rakousku nedaleko hranic 

Jihomoravského kraje. Silnice vede krajinou, 

která se neliší od rovin jihu Moravy. Měs-

to je zajímavé i svým středověkým jádrem, 

několik minut chůze od výstaviště lze najít 
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mimořádné kostelní stavby, jako například 

kostel svatého Štěpána v gotickém slohu 

s románským portálem.

 K výstavišti směřovalo dopravu množství 

ochotných policistů a v okolí výstavního are-

álu nebylo parkování komplikací i přes vel-

mi hojnou účast návštěvníků. 

 V několika pavilonech byl prezentován 

zahradní nábytek, krby, grily i různé ozdob-

né doplňky, které bylo možné si i přímo na 

místě zakoupit. Naše kroky spíše směřovaly 

ke květinám řezaným, hrnkovým, ke kaktu-

sům a cibulím květin, které v našich taškách 

našly své místo. Prezentace jednotlivých pa-

vilonů seznamovala s novinkami, trendy ale 

i s tradičními výrobky a odrůdami. Na ven-

kovní ploše mezi pavilony nechyběly stánky 

s občerstvením a prostá restaurace s hbitou 

obsluhou. 

 Ve výstavním květinovém pavilonu bylo 

možné obdivovat nejrůznější květiny v té 

době kvetoucí, ale i podzimní chryzantémy 
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nebo jarní tulipány. Údiv vzbuzovala jedi-

nečná aranžmá, doslova umělecká díla nej-

lepších rakouských zahradníků a fl oristů. 

Například drátěné kostry ženských postav, 

kterým sukni tvořily listy aspidistry nebo 

větve mochyně, horní část těla růže nebo 

slunečnice, obličej seskládaný z drobných 

sedmikrásek a růžiček. Šachové fi gury vel-

ké jako člověk, ozdobené květy orchidejí, 

mečíky, liliemi, aniž by se znetvořila silueta 

fi gury; rybníček s lekníny, kolem něho malé 

vrby, břízy, rákosí; traktor rozzářený sluneč-

nicemi a mochyní anebo zkrátka jen dechbe-

roucí zákoutí plná kreativity a vkusu. Nás 

nejvíce ohromil asi tři metry vysoký oblouk/

brána v kombinaci mechu, lišejníku, břečťa-

nu, barvínku, hortenzií, kapradin a dalších 

květin. Fantazii se zde meze nekladly. 

 V areálu výstaviště jsou dvě venkovní 

zahrady. Jedna je koncipována jako park 

s částí určenou dětem a částí naučnou s po-

pisky dřevin. Druhá má hlavní cestu vedou-

cí k rozhledně s bezbariérovým přístupem, 

která je vyrobená z kovových tyčí kladených 
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tak, že z dálky připomíná mohutný dub. 

Z rozhledny je výhled na celou zahradu, ne-

dalekou řeku a značnou část města s oko-

lím. Od hlavní cesty je možné scházet do 

obdélníkových prostor obehnaných různý-

mi keři nebo vysokými bylinami, v nichž je 

k prohlédnutí a k odpočinku vystaven nej-

různější zahradní nábytek (i s cenovkami) 

a zastřešené posezení. Každé zákoutí si fi r-

ma odprezentuje po svém a výsledný efekt je 

ohromný. 

 Kolem vystaveného zboží kvete vše možné: 

v jednom trsu kokardy s kopretinou a hvoz-

díkem nebo naopak uspořádaný záhon růží. 

I v této zahradě jsou zákoutí vhodná pro děti, 

jeskyňka s vodou, pergola s lavičkou za hustým 

křovím a jiné. V celé zahradě je klid, provoz na 

přilehlých silnicích je minimální. Výstaviště je 

čisté, výborně udržované. Návštěva musí v ka-

ždém zanechat dlouhodobý příjemný dojem, 

radost z krásy a pestrosti přírody i z roztomilé 

směsice jazyků, které se tam ozývaly.
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PŘEDNÁŠKA TOMÁŠE VRŠKY:
KLIMATICKÁ ZMĚNA OHROŽUJE KAKTUSY V ATACAMĚ

— Jana Čechová, foto Tomáš Vrška

ÚVOD SCHŮZE
 Dne 1. prosince 2023 jsme se sešli na pravidelné členské schůzi v aule Přírodovědné fa-

kulty v Brně. Na začátek nás přivítal místopředseda Pavel Novák, který sdělil několik málo 

organizačních záležitostí. V měsíci únoru nás na výroční členské schůzi čeká Volná tribuna, 

kde může každý z našich členů ukázat své fotky např. ze sbírky, z cest nebo jiné zajímavosti. 

Členové se mohou hlásit se svými příspěvky právě u př. Nováka. Dále vyhlašujeme soutěž 

o fotku na plakát klubové výstavy 2024. Každý, kdo má zájem, může zaslat až 5 fotografi í 

našemu redaktorovi Romanu Bukáčkovi do konce února 2024. Detaily budou uvedeny 

na webu a v AZETu. Poté už následovala přenáška přítele Tomáše Vršky s názvem Klimatická 

změna ohrožuje kaktusy v Atacamě.

PŘEDNÁŠKA
 Nejprve se nám přítel Tomáš trochu před-

stavil. Pracuje v lesním podniku Mendelovy 

univerzity a studium klimatických změn se 

v mnoha ohledech dotýká jeho práce. Kak-

tusy jsou na tom podobně jako ostatní vege-

tace a klimatická změna se jich také týká. 

Kaktusařit začal již v mládí v roce 1978 se 

svým kamarádem a jeho první kaktus byl 

Eriocactus leninghausii.  S tímto kamarádem 

si splnili svůj dětský sen v roce 2018, kdy 

společně odcestovali za kaktusy do Chile 

a potom ještě obdobnou cestu podnikli 

v roce 2021. 

 Chile je asi 4 000 km dlouhý pás země, 

kde se vyskytuje mnoho vegetačních pásem. 

Pánové navštívili 3 pásma a viděli vlastně 

3 typy vegetací. Nejprve pouštní část, kde 

můžeme nalézt keřové porosty, v jejichž 

stínu se vyskytují kaktusy. Potom další 

pásmo je na úpatí hor, které je již zelenější. 

A poslední oblastí jsou stepi náhorní planiny 

Altiplano v nadmořské výšce 4 000–4 500 m. 

 Nejprve představil pouštní pásmo. 

Na pásu pobřeží vystupují přímo z moře po-

hoří do výšky cca 1 000 m, kde roční srážky 

činí pouze 2 mm. Kaktusy tam rostou buď 

přímo u moře nebo na hranách vystupu- Autor přednášky
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jících hor. Nad mořem se díky rozdílným 

teplotám vzduchu a moře začne srážet pára 

a vytvoří se mlha (tzv. camanchaca), která 

trvá dopoledne a s příchodem slunečních 

paprsků se vytratí. Voda v podobě mlhy je je-

diný zdroj závlahy pro rostliny v této oblasti. 

Z klimatologického pohledu je v současnosti 

problém takový, že mlh je méně, tudíž vege-

tace nemá z čeho vláhu přijímat a odchází. 

Toto ovlivňuje cyklon El Niňo, při kterém 

teplá tichooceánská proudící voda od aus-

tralského pobřeží dorazí k jihoamerickému 

pobřeží Chile, kde se setká se studenými an-

tarktickými proudy, tyto proudy se začnou 

přetlačovat a rozdíly teplot vody a moře jsou 

důvodem vzniku mlh na pobřeží. V případě, 

že dojde k „podplutí“ studeného antarktic-

kého proudu pod teplý tichooceánský proud, 

je pak u pobřeží teplejší voda a menší rozdíl 

teplot a tím pádem nedochází k takovému 

masivnímu vzniku mlh. Proto rostliny ne-

mají optimální podmínky pro růst, a i tato 

drobná změna může být příčinou zániku ce-

lých populací rostlin. Copiapoa cinerea var. columna-alba

Cariquima
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 Rostlinám v této oblasti, především rodu 

Copiapoa, se věnoval i Rudolf Schulz, velký 

znalec tohoto rodu, který v době svých cest 

za kaktusy vytvářel tzv. směrové fotografi e. 

Ve své knize Copiapoa 2006 publikoval mimo 

jiné 6 takovýchto fotografi í a přítel Tomáš 

putoval po jeho stopách. Na čtyřech místech 

zhotovil stejné fotky jako před mnoha lety 

Rudolf Schulz a my jsme mohli porovnat, 

jak vypadaly před desítkami let (v knize), 

a jak vypadají v současnosti. Zde bylo vidět, 

jak rostliny tyto klimatické změny zasahují. 

Některé pouze přežívaly, další již byly pouze 

suché zbytky. Ale nejvíce znepokojující bylo 

to, že tam nebyla žádná nastupující generace 

rostlin.

 Potom pokračovali níže na jih do další 

oblasti, kde je více vegetace a úbytek rostlin 

menší. Zde se jev El Niňo projevuje méně, 

proto byly rostliny v dobré kondici a byli 

vidět i mladí jedinci. Všechny rostliny na 

pobřeží jsou nakloněny temenem k moři, 

a to proto, aby zachytily svojí plochou těla co 

nejvíce vzdušné vlhkosti z mlh. Mohli jsme 

vidět třeba rostliny Eulychnia saint-pieana 

nebo Copiapoa grandifl ora. 
 Dále pokračovali k městu Chaňaral, kde 

se vyskytuje Copiapoa serpentisulcata. Ta ros-

te pouze na pobřeží a nepokračuje na skalní 

úpatí jako např. Copiapoa cinerea. Následuje 

zátoka Bahia Inglesa, kde vidíme rostliny 

Copiapoa marginata a zároveň je to typová 

lokalita Thelocephala odieri. A posunutím se 

ještě jižněji k La Serena končí oblast výsky-

tu copiapoí a začíná oblast výskytu kaktusů 

rodů Thelocephala, Neoporteria nebo Islaya 

a také pestrá nekatusová vegetace.

 Cestou zpět na sever údolím k výskytu 

Copiapoa atacamensis měli v plánu nalézt 

Eriosyce rhodentiophila, kde bylo opět možné 

vidět oslabující mlhy, které již nedosáhly 

k rostlinám a ty posupně vymíraly. 

 Při cestování po Chile je nejlépe se orien-

tovat podle hvězdáren a observatoří, kterých 

je v Chile velké množství, a to díky čisté-

mu ovzduší a téměř nulovému světelnému 

smogu. Je to proto, že k těmto observatořím 

vedou pevné asfaltové silnice. Většina ostat-

ních silnic je pouze prašná.

Copiapoa solaris

Eriosyce aurata
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Trichocereus atacamensis
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 Poslední navštívenou oblastí bylo Altipla-

no. Zastavili v obci Cariquima, kde na náv-

si nádherně kvetl Trichocereus atacamensis. 
Zde je potřeba za kaktusy vystoupat z nad-

mořské výšky 800 m do výšky cca 4 000 m 

a samozřejmě je potřeba alespoň 1 den na 

aklimatizaci. Na kopcích majestátně ros-

tou Trichocereus atacamensis, které dosahu-

jí výšek i čtyř metrů. Mezi nimi lze spatřit 

nádherné Lobivia ferox o velikosti až 25 cm 

a v neposlední řadě Oreocereus leucotrychus. 
A na závěr foto – Nocleh v ráji.

Nocleh v ráji

Petr Horákovský (vpravo) s Petrem Metelou

PETR HORÁKOVSKÝ († 2023)
V neděli 24. prosince 2023, kdy 

už se většina z nás chystala na 

štědrý večer, přišla smutná zprá-

va, že nás navždy opustil přítel 

Petr Horákovský. Tichý a ochot-

ný dlouholetý člen Astrophyta 

Brno odešel náhle ve věku 71 let. 

Kdo jste ho znali, věnujte tichou 

vzpomínku.
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MOJE ZKUŠENOSTI S DIOSCOREA ELEPHANTIPES
— Michal Skurský

 Poprvé jsem se s touto rostlinou setkal 

před více jak 25 lety na kaktusářském zá-

jezdu. Zaujala mne její jedinečnost a hlav-

ně rozbrázděný kaudex. Jeden menší, asi 

2–3letý semenáček jsem si koupil, tehdy ješ-

tě pod označením Testudinarium elephantipes. 
Bohužel jsem se v té době nedostal k více 

informacím o pěstování, takže mi rostlina 

vydržela jen jednu sezónu. Po zatažení jsem 

nebyl dostatečně trpělivý a chtěl ji přivést do 

růstu příliš brzkým zalitím.

 Dioscorea elephantipes, lidově pojmenovaná 

také sloní noha nebo želví krunýř, pochází 

z jihoafrické provincie Východní Kapsko. 

Jak jsem později zjistil a skutečně si ověřil, 

největším problémem pěstování je naprosto 

nepředvídatelný rytmus růstu a dormance. 

Chce to mít cit a rostlinku k ničemu „nenu-

tit“,  zcela se podřídit jejím potřebám. Nebu-

du opisovat obecná doporučení, můžete si je 

najít třeba na internetových stránkách man-

želů Jandových1).

 Když jsem odešel do důchodu a najednou 

měl víc času, vyskočil na mne někde na in-

ternetu inzerát na prodej semen Dioscorea 
elephantipes. Objednal jsem si 5 semínek 

na serveru Etsy za asi 14 dolarů. Inzerovali 

bezplatné zaslání leteckou poštou, tak jsem 

netrpělivě očekával brzké dodání a když nic 

nepřicházelo, reklamoval jsem u prodejce. 

Ten mi nakonec po dvou týdnech bez problé-

mů vrátil peníze, zřejmě ve strachu, abych 

neuvedl špatnou referenci na jeho prodej-

ním portále. Nakonec se doba dodání pro-

táhla víc jak na tři týdny (takže jsem vrácené 

peníze poslal zase zpět). Obálka přišla z In-

die a v ní sáček s 5 okřídlenými tenoučkými 

semeny (Obr.1). Rozhodl sem se kopírovat 

svůj systém výsevu kaktusů do skleniček od 

dětské výživy a všech 5 semen vysel sterilně 

do přepařené pemzy.

 Petr Pavelka ve svém článku2) píše, že pro 

klíčení  je potřeba nižší teplota 5–15 °C. Mně 

vyklíčily 3 rostlinky při teplotě kolem 20 °C 

po 4 týdnech (Obr. 2 a 3). Brzy jsem sklenič-

ku otevřel a už jen udržoval vlhký substrát 

a párkrát přihnojil. Dělaly mi radost (Obr. 4), 

až po 7 měsících růstu (od ledna do července) 

rostlinkám začaly žloutnout listy a evident-

ně se chystaly k odpočinku. Přestal jsem za-

lévat a rostlinky přesadil (Obr. 5). Přesazené 

rostliny jsem udržoval v suchu a netrpělivě 

vyhlížel jakékoli známky probuzení. Dočkal 

jsem se až v prosinci (Obr. 6).

 V tuto dobu nemám pro rostliny umís-

tění s dostatkem světla, a tak jsou výhony 

poněkud vytáhlé a lístky malé, nicméně se 

utěšuji, že světla už bude rychle přibývat 

a ani rostliny samy nejsou podle dostupných 

informací nijak náročné na světlo a teplo 

(Obr. 7).

Obr. 1
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Shrnutí:

- Dioscorea jsou potvory, které si rostou 

jak chtěj (citace z odpovědi na můj dotaz 

v konferenci). Evidentně „svatá pravda“.

- Substrát používám čistě anorganický - 

pemzu se zeolitem. 

- Hnojím nepravidelně velice slabým rozto-

kem  Kristalonu s dešťovou vodou. 

- Dokud rostliny vegetují, snažím se sub-

strát udržovat stále mírně vlhký, nene-

chat ho přeschnout.

Obr. 5

Obr. 2

Obr. 3

Obr. 4
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- Další informace lze získat na diskuzním fóru Klubu kak-

tusářů Plzeň. Ve třech vláknech se dozvíte například i me-

todu, jak přinutit Dioscoreu vynechat dormanci.

- Prý Dioscorea může přežívat v dormanci i víc jak 2 roky. 

Tak buďte vždy trpěliví (za poslední 2 body neručím)! 

Povzbuzen úspěchem jsem si posléze objednal ještě další se-

mínka, tentokrát 20. V srpnu jsem vysel čtveřici tentokrát už 

přímo do květináčku 5x5 cm. Po měsíci vyklíčily 2 rostliny. 

Dnes na začátku ledna vypadají jako na obrázku č. 8  a veli-

kost kaudexu je vidět na obrázku č. 9.

 Z další čtveřice semen nevyklíčilo ani jedno. Kvalita semen 

je zřejmě nevyrovnaná, je potřeba mít štěstí na dodavatele.

 Snad toto povídání bude někomu k užitku, přeji ať vám 

rostlinky rostou a dělají radost.

1) sukulenty.estranky.cz/clanky/pestitelska-praxe/dioscorea--elephantipes.html

2) old.cs-kaktusy.cz/praxe/dioscorea.htmObr. 6
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